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Na Ohrazenici se opět tančilo

1. červen - Mezinárodní den dětí
Červen je měsícem dvou období – končícího jara a za-

čínajícího léta. A začíná krásným svátkem – 1. červen
je Mezinárodním dnem dětí.

Děti jsou naše radost, starost i budoucnost. Radost
nám působí zejména ti nejmenší – když začnou chodit,
řeknou své první slovo, nebo nám dají najevo, že nás
mají rádi a že nás potřebují. Takový drobeček nás pros-
tě nabije energií, které mají děti na rozdávání a kterou
my dospělí od nich získáváme. Jak děti rostou, přibývají
starosti – kam do školky, jak zvládnou školu a co z nich
vyroste. Zda dobrý člověk, nebo člověk sobecký, bezo-
hledný a zlý záleží z velké části na nás všech. V jakém
prostředí vyrůstají a žijí.

A to mě nutí k zamyšlení, v čem vlastně dnešní děti
žijí. Děti ze všech stran slyší, že mají práva. Bohužel
dnešní společnost jim zapomíná sdělovat, že ke každému
právu se pojí i nějaká povinnost, a tak se z dětí postup-
ně stávají sobečtí dospělí. Zapomíná se na to, že účelem
výchovy je děti připravit na život, ve kterém se budou
muset vyrovnat s plněním spousty povinností. Prostě
ten, kdo dětem umetá cestičku, nic po nich nechce
a všechno jim dává, jim prokazuje medvědí službu.
Mě osobně se líbí výrok již zemřelého profesora Matějč-
ka, který byl odborníkem na psychiku předškoláků:
„Účelem výchovy není zabránit dítěti, aby lezlo na stro-
my, ale zabránit, aby se zranilo, až z toho stromu spad-
ne. A ono z něho spadne.“

Ilustrační foto Zdroj: internet

Proto svoje děti, vnoučata a pravnoučata milujme,
chraňme je před nebezpečím, nedopus�me zavlečení
do války. Ale také je učme, že nejsou na světě sami
a musí brát ohled i na jiné, že bez práce nejsou koláče
a že lidé jsou různí, ale jenom proto nejsou špatní. Pro-
stě je učme rozlišovat mezi dobrými a zlými lidmi, a ne-
zapomínejme na skutečnost, že nejlepším způsobem
výchovy je vlastní příklad.

Mgr. Jiřina Humlová

Všem jubilantům, kteří v červnu oslaví své životní jubileum,
děkujeme za jejich práci pro stranu a do dalších let přejeme

pevné zdraví, štěstí, spokojenost a pohodu v osobním životě.

Redakce Tøešnièky a OV KSÈM Pøíbram
pøeje všem svým ètenáøùm hezkou a pøíjemnou dovolenou

bez všedních starostí a stresù.
Prozijte dovolenou se svými blízkými a všemi, které máte rádi.

Tìšíme se na vás opìt v záøí.

¡
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Z historie... Měsíc červen
Červen je podle gregoriánského kalendáře šestý měsíc

v roce. Má 30 dní. Název měsíce má slovanský původ
a není jisté, od čeho je odvozen. Může připomínat, že
v červnu se červenají jahody, třešně a jiné plody. V tom-
to měsíci se také dříve sbírali brouci červci, ze kterých
se získávalo červené barvivo pro textil. Pro staré Slova-
ny byl červen delším obdobím než dnes a zahrnoval i čer-
venec. Staré názvy se později musely přizpůsobit dělení
na dvanáct měsíců v roce a existovaly proto dva až tři
červny. Dnešní květen byl označován jako červen menší,
červen jako červen veliký a červenec jednoduše jako čer-
ven. V mnoha evropských jazycích je název měsíce (ang-
licky June, německy Juni, slovensky Jún) odvozen od la-
tinského Junius, což mohlo odkazovat na římskou bohy-
ni Juno, manželku boha Jupitera.

Astrologicky je Slunce asi první dvě třetiny června
ve znamení Blíženců a zbytek měsíce ve znamení Raka.
V astronomických termínech začíná v souhvězdí Býka
a končí v souhvězdí Blíženců.

Okolo 21. června nastává slunovrat, na severní polo-
kouli začíná astronomické léto a je nejdelší den v roce.
Na území České republiky, přesněji na průsečíku
50. rovnoběžky a 15. poledníku, má tento den 16 hodin
a 23 minut. Slunce vychází přibližně ve 4.50 a zapadá
ve 21.13 hodin středoevropského letního času.

Podle meteorologických měření v pražském Klementi-
nu byla od 18. století nejvyšší červnová teplota zazna-
menána 30. června 2019 (37,7 °C) a nejnižší 6. června

K Zastupitelstvu v Příbrami
Dne 22. 5. 2023 se uskutečnilo 8. zasedání zastupitel-

stva Příbram, které mělo na programu k projednání pou-
ze 12 bodů (ten poslední byl předložen na stůl). Málo
bodů, ale strašně dlouhé zasedání, které skončilo až 17
minut po půlnoci.

Jako vždy předloženým materiálům předcházely infor-
mace Rady, z nichž nejzajímavější je sdělení, že do kon-
cesního řízení na správce a provozovatele vodohospodář-
ského majetku (VHM) města, který se bude o VHM sta-
rat po uplynutí stávající smlouvy, se přihlásilo 5 zájem-
ců, tedy že bude z čeho vybírat.

Hned bod 2), který se týkal dalšího postupu ve věci
Aquaparku a podkladem pro něj byla zpráva organizace
Sportovní zařízení města, p.o., se projednával přes
2 hodiny. Diskuze byla hodně pestrá – od již téměř tra-
dičního tvrzení zastupitele Baráška, že je všechno špat-
ně, zpráva je pro rozhodnutí nepoužitelná, protože není
odborná, přes přednes různých věcných výhrad až po ná-
vrhy na skutečné řešení tohoto letitého problému.
Je zřejmé, že drtivá většina zastupitelů si je vědoma,
že plavecký bazén opravdu město potřebuje. Nakonec
přecejen došlo k většinové shodě o výběru varianty řeše-
ní, takže zatím to vypadá, že bude postaven nový bazén
místo stávajícího minimálně využitelného venkovního
bazénu, stávající bazén bude pro dobu stavby udržován
i za cenu vyšších nákladů v chodu a po dokončení stav-
by nového bazénu bude přestavěn na víceúčelovou spor-
tovní halu pro sálové sporty. V tomto směru má Rada
začít s přípravou dokumentace. Pokud to tak opravdu

1962 (3,6 °C). Průměrné červnové teploty se v letech
1961–1990 pohybovaly od 16,5 do 20,2 °C.

Ve světě se 1. června slaví Mezinárodní den dětí. Křes-
�ané si 24. června připomínají svátek Jana Křtitele
a slaví se Svatojánská noc. Na konci června v České re-
publice po 10 měsících končí školní vyučování a na zá-
věr školního roku začínají dva měsíce prázdnin.

Pranostiky

Chladný květen, červen vlažný – je pro sýpky, sudy blažný.
Co v červnu nedá do klasu, červenec nažene v času.
Jak červen teplem září, takový bude i měsíc září.
Jaký červen, takový i prosinec.
Je-li červen mírný, nebude v prosinci mráz silný.
Červen stálý – prosinec dokonalý.
Jaká parna se v červnu dostaví, tak se i prosincové mraky
postaví.
Červen červený jako z růže květ
Červnové večerní hřmění – ryb a raků nadělení.
Hřímá-li v červnu, zvede se obilí.
Když v červnu severní větry vějí, tu se bouřky opozdějí.
Netřeba v červnu o déš� prositi, přijde, jak začne kositi.
Jestli červen mokrý bývá, obilí pak málo rodívá.
V červnu deštivo a chladno způsobí rok neúrodný snadno.
Červen mokrý a studený – bývají žně vždy zkaženy.
Často-li se v červnu hrom ozývá, kalné léto potom přichá-
zívá.

Zdroj: Internet

dopadne, bude to dobré řešení. Výsledek bychom měli
znát v prosinci.

Další bod, který vyvolal širokou diskuzi, byl bod č. 6)
– schválení technických standardů pro VHM, která má
zjednodušit projektantům i investorům zpracování do-
kumentace pro tento majetek – v podstatě jde o souhrn
všech závazných norem, které se k této problematice
vztahují. Návrh Rady byl po debatě schválen. V této
souvislosti došlo i na debatu ohledně rekonstrukce,
resp. zvýšení kapacity ČOV, kde bylo opakovaně vysvět-
lováno, proč současná kapacita nestačí a musí být navý-
šena, aby mohly být připojování další uživatelé. Několi-
krát bylo zdůrazněno, že se jedná o prioritu města.

Na prosto neskutečné jednání (trvalo téměř 3 hodiny)
se týkalo bodu č. 13) – stanovisko ředitele Galerie Fran-
tiška Drtikola (GFD) k výrokům zastupitelky M. Ško-
dové na jednání zastupitelstva dne 24.4.2023, které ředi-
tel GFD přednášel skoro 90 minut a které vyvolalo
bouřlivé reakce. Popsat průběh této debaty je takřka
nemožné, ale dal by se shrnout do slov: „a máme další
aféru“. Jisté je jen to, že na fungování GFD existují di-
ametrálně rozdílné pohledy (od mizerného po skvělé),
objevují se podezření i na trestnou činnost. Fungováním
GFD se budou zabývat oba výbory zastupitelstva
a vnitřní audit, možná dojde i na jiné orgány mimo měs-
to. Podle toho, co jsem u počítače vyslechla, je pravda
někde uprostřed a bude třeba ji nalézt. Doufejme, že
ku prospěchu GFD.

Mgr. Jiřina Humlová
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O pohár starosty obce Hvozdec
Velkým příznivcem mládežnického šachu a fandou

žáků příbramského regionu je dlouholetý starosta obce
Hvozdec Zdeněk Mottl (KSČM). Právě on nabídnul
uspořádání šachového turnaje ve Společenském klubu
v jeho obci. Do malé vesničky na Berounsku se sjelo
23 soutěžících. Bylo pro ně připraveno krásné prostředí
včetně skvělého zázemí pro hráče i doprovody.

Poháry od starosty převzali tři nejlepší. Vítězem se
stal se 6 body Filip Šimek z Kladna (TJ a Pionýr Jin-
ce). Druhé místo obsadil s 5,5 bodu jeho oddílový kolega
Antonín Mezera. Následovali tři hráči s 5 body.
Poslední pohár za 3. místo si odnesl další člen jinecké
výpravy, nyní neregistrovaný Ondřej Kočárek. Těsně
za ním skončili 4. Jan Krajča (Pionýr a TJ Jince) a
5. Daniel Hroch ze ZŠ Bratří Čapků Příbram.

Z jineckých hráčů si dále dobře vedli 9. Richard
Šimek (4 body), 12. Vojtěch Přibyl (3,5 bodu) a Len-
ka Kadlecová (2,5 bodu).

Turnaj se hrál pod záštitou Klubu českého pohraničí.
Ceny věnovali šéfredaktorka časopisu Hraničář Ladisla-
va Šimková (KSČM), starosta Hvozdce Zdeněk Mottl,
Jiří Pokorný z Berouna a Pionýrská skupina Jince.

Turnaj k osvobození
Akce pro všechny generace se uskutečnila v pondělí

8. května. Byl určen pro jinecké hráče, a přestože se ně-
kteří členové Šachového oddílu TJ Jince museli omluvit,
účast byla i tak dobrá.

O první místo se ucházeli ziskem nejvyššího počtu
bodů dva hráči. Lepší pomocné hodnocení Buchholz měl
Antonín Mezera, který se tak stal vítězem turnaje.
Druhé místo obsadil Miroslav Maršálek. Samostatné
3. místo vybojoval překvapivě, ale zaslouženě Jan Kraj-
ča. Tonda i Honzík budou reprezentovat příbramský re-
gion na Finále krajského přeboru, které se uskuteční
24. a 25. června ve Mšeně.

Pětici nejlepších doplnili 4. Daniel Sládek a 5. Len-
ka Kadlecová z Bezdědic, která se zároveň stala nejú-
spěšnější dívkou turnaje.

Nejmladším účastníkem byl Vojtěch Balvín.

Miroslav Maršálek (KSČM), pořadatel

Při závěrečném vyhodnocení se účastníci jednoznačně
vyslovili pro častější opakování turnaje v prostorách
tohoto společenského klubu.

Miroslav Maršálek, hlavní rozhodčíOrganizátoři turnaje
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Na Ohrazenici se opět tančilo
Staročeské máje mají na Ohrazenici dlouholetou tradici. O její zachování se postaraly spolky z obce. V současné

dobé ji udržují hasiči za podpory obce, ale zapojuje se řada obyvatel Ohrazenice a okolí.
Tentokrát byly oslavy zahájeny v sobotu 13. května dopoledne na prostranství před restaurací U pstruha.

Programem provázeli Kecalové Tomáš Král a Aleš Dlouhý. Osmačtyřicet mládenců a dívek zatančilo Staročeskou
besedu, a poté se průvod vydal po obci. O koňský povoz se postaral František Kratochvíl z Rejkovic a o hudební
doprovod Miloslav Kadlec se svojí kapelou Litavankou.

I v letošním roce se uskutečnily oslavy dne matek.
Proběhly v úterý 9. května ve Společenském centru
Josefa Slavíka. Ženy zaplnily sál kulturního střediska,
v němž pro ně bylo připraveno bohaté občerstvení. K pří-
jemné pohodě hrála na harmoniku Renata Hladová.

Poblahopřát přítomným ženám přišla i starostka
městyse Jince Miroslava Tichá.

Alena Tarkaničová i na letošní oslavu složila básnič-
ku, kterou sama přednesla. Zde je jen krátká ukázka vy-
stihující atmosféru setkání:
„Vínečko ve sklenkách čeká, v hrnku voní kávička,
 všechny jsme se opět sešly, hezká naše chvilička.
A když hraje harmonika každé tu svou písničku,
úsměv na tváři hned máme, radost je i v srdíčku.“

Seniorkám přišly poblahopřát i děti ze školky

O příjemnou atmosféru se přičinily také děti z Mateř-
ské školy Jince, které si společně se svými učitelkami
připravily pásmo písniček. Některé skladby kluci s děv-
čaty doprovázely tanečky. Na závěr své návštěvy věno-
vali každé ženě dáreček, který ve školce vlastnoručně
vyrobily.

Jednalo se o sympatické setkání zástupců dvou gene-
rací.

Miroslav Maršálek

Večerní program byl zahájen opět Staročeskou besedou. V rámci programu
byla vydražena máje, kterou získal Josef Horký z Ohrazenice. Májovnicí se sta-
la Regina Elizabeta Krotilová, kterou doprovázel Jakub Šimáček.

Oslavy byly zakončeny taneční zábavou v restauraci U pstruha, na níž vyhrá-
vala hudební skupina Hračky. Miroslav Maršálek


